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Vlaams medialandschap  -  Mediaconcentratie en zelfpromotie

Op 25 juni organiseerden de onderzoeksgroepen imec-SMIT en Desire van de VUB een 
webinar over mediaconcentratie en zijn impact op de journalistiek in Vlaanderen. De VUB-
onderzoeken wijzen er op dat mediaconcentratie positief kan zijn. Mediamerken kunnen 
overleven, er zijn meer vrijgespeelde middelen voor politiek nieuws binnen de 
Mediahuisgroep en het vertrouwen in onze media is in Vlaanderen nog altijd bijzonder 
hoog. Daartegenover staan echter cijfers die nopen tot een aantal kritische bedenkingen. 
Er wordt meer nieuws overgenomen tussen kranten van Mediahuis. De cijfers voor Het 
Nieuwsblad, Gazet van Antwerpen en Het Belang van Limburg zijn opmerkelijk: 58 procent 
van de artikelen uit Het Nieuwsblad komen uiteindelijk terecht in Gazet van Antwerpen en 
Het Belang van Limburg.

Onderzoek van onder andere Jana Goyvaerts, Sarah Vis en Karen Donders naar 
zelfpromotie wijst op een commercialisering van het eigen nieuws binnen de merken van 
DPG Media. De resultaten tonen een toenemende en meer positieve verslaggeving over 
VTM in Het Laatste Nieuws. In de rubriek Nieuws hebben 44 procent van de geanalyseerde 
artikels in de periode 2016-2017 betrekking op VTM of een programma van de zender. In 
de periode 2018-2019 stijgt dat naar 77 procent. Aandacht voor Vier zakt gevoelig in 
dezelfde periode en de aandacht voor één keldert gewoonweg van 41 naar 10 procent. De 
onderzoekers tonen ook aan dat de tonaliteit over de eigen merken combatiever en 
positiever wordt en over de andere merken defensiever. Die tendens zien we trouwens ook 
in het VTM Nieuws. Daar wordt niet per se naar de eigen programma’s verwezen, maar 
wel significant meer naar het eigen merk. Dat duidt op een commercialisering van het 
eigen nieuws: 16% van de items in de periode 2016-2017; 41 procent in de periode 2018-
2019. Hoewel de verwijzingen naar eigen programma’s in Het Journaal van de VRT ook 
veelvuldig zijn, zijn er veel minder verwijzingen naar het merk één (7 procent, stabiel over 
de hele onderzochte periode) en ziet het er ook naar uit dat men vooral verwijst naar 
journalistieke programma’s zoals bvb. Karrewiet en Pano.

Deze uitgesproken bevindingen leiden tot de conclusie dat er sprake is van een politiek 
van zelfpromotie in de journalistieke stukken. Dit gaat in tegen het principe van de 
redactionele autonomie en is ook niet transparant richting de consument die een selectie 
verwacht op basis van wat nieuwswaardig is. Bovendien is het ook een misbruik van de 
eigen machtige positie op de markt ten nadele van andere bedrijven.

De bevindingen van het VUB-onderzoek gepresenteerd tijdens de webinar op 25 juni 2020 
aan de ene kant en de reactie van de minister van Media aan de andere kant, nopen mij 
tot onderstaande vragen.



1. Hoe evalueert de minister de resultaten van de verschillende gepresenteerde 
onderzoeken inzake de effecten van de mediaconcentratie in Vlaanderen?

2. Plant de minister te onderzoeken op welke manier de gesignaleerde knelpunten van 
de toegenomen mediaconcentratie kunnen worden tegengegaan? Zo ja, op welke 
manier? 

3. Zal de minister de Vlaamse Regulator voor de Media de opdracht geven om zijn 
jaarlijks onderzoek ook uit te breiden naar zelfpromotie en mediaconcentratie én naar 
een inhoudsanalyse van de berichtgeving, zoals ik dit reeds meerdere keren 
suggereerde, zodat dit fenomeen systematisch kan worden gemonitord?
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1. Zoals ik ook gesteld heb in mijn reactie tijdens het webinar van 25 juni jl. is de 
toenemende mediaconcentratie een gegeven dat we nauwgezet moeten blijven 
opvolgen.  Ik stel vast dat consolidatie een wereldwijde trend is in de mediasector, die 
voor velen echt wel noodzakelijk is om te overleven. Consolidatie mag echter niet 
leiden tot inhoudelijke verschraling van het aanbod en ten koste van pluraliteit gaan. 
Ik ben dan ook heel dankbaar voor de inzichten in de journalistieke impact van de 
consolidaties die deze onderzoeken brengen. Ik zie deze resultaten als een waardevolle 
aanvulling op het mediaconcentratierapport van de VRM dat elk jaar voor interessante 
gedachtewisselingen en discussies zorgt. 

2. Op de vraag wat er met de onderzoeksresultaten moet gebeuren, heeft prof. Donders 
aangegeven dat het in eerste instantie aan de betrokken media is om hieruit nieuwe 
inzichten te halen of een bevestiging te krijgen van wat ze mogelijks al wisten. Volgens 
prof. Donders is de volgende stap om met deze objectieve informatie, en hopelijk nog 
uitgebreidere toekomstige analyses, weloverwogen beslissingen te nemen op het vlak 
van beleid en bedrijfsvoering. 

Als het aankomt op het nemen van verdere initiatieven, dan is het – zoals ook door de 
onderzoekers als aanbeveling meegegeven – belangrijk om in te zetten op mediawijs 
burgerschap, met onder meer extra aandacht voor het onderwerp mediaconcentratie. 

Wat onderzoeksopdrachten en onderzoeken betreft, ben ik ervan overtuigd dat studies 
zoals deze absoluut nodig zijn om te kunnen beoordelen of concentraties een impact 
hebben op de diversiteit aan berichtgeving. Tijdens het webinar heeft één van de 
sprekers aangegeven al met een vervolgstudie bezig te zijn. 

3. Het in kaart brengen van concentraties in de Vlaamse mediasector behoort decretaal  
tot de taken van de Algemene Kamer van de VRM (artikel 218, §2, 8° van het 
Mediadecreet). Ten tijde van de formulering van de opdracht  is er gekozen voor een 
economische invalshoek. De gevolgen van mediaconcentratie op de mediadiversiteit 
of  mediapluralisme is ongetwijfeld relevante en interessante onderzoeksmaterie maar 
vraagt een uitbreiding van de decretale opdracht van de VRM die bovendien slechts 
over de middelen beschikt, en de personeels- en budgettaire besparingen voor de 
Vlaamse overheid, opgenomen in het regeerakkoord, gelden ook voor de VRM. 


